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Życzymy wszystkim mieszkańcom 
Powiatu Rybnickiego 

zdrowych, pogodnych i radosnych 
Świąt Wielkanocnych. 

Niech te świąteczne dni upłyną 
w ciepłej i rodzinnej atmosferze, 

która napełni Państwa spokojem,
przyniesie nadzieję na dobre 
pełne miłości i radości dni. 

Zarząd i Rada Powiatu

Drodzy Mieszkańcy
Powiatu Rybnickiego!
Przez ostatnie pięć i pół roku Zarząd i Rada Powiatu Rybnickiego 
podjęli ogrom działań na wielu płaszczyznach życia społecznego, 
dokładając wszelkich starań, aby pozyskać jak najwięcej środków 
zewnętrznych i zrealizować zaplanowane inwestycje. Dotychcza-
sowy efekt naszej pracy to suma wszystkich działań Rady Powiatu 
Rybnickiego, Zarządu Powiatu Rybnickiego, Wydziałów i Referatów 
Starostwa Powiatowego oraz jednostek organizacyjnych Powiatu 
Rybnickiego wraz ze wszystkimi pracownikami.

W kadencji 2018-2024 zostały zrealizo-
wane następujące przedsięwzięcia:

Raport 2019
 � „Otwarta strefa aktywności w Łukowie 
Śląskim” – plac zabaw i siłownia na wol-
nym powietrzu przy Dworze w Łuko-
wie Śląskim,

 � „Rewitalizacja dworu w  Łukowie 
Śląskim – adaptacja budynku przy 
ul. Dworskiej 20 na potrzeby użytecz-
ności publicznej”,

 � „ZSCL – akademia nowoczesnego 
kształcenia II” – zajęcia dodatkowe 
oraz certyfikowane szkolenia zawodo-
we dla uczniów Zespołu Szkół w Czer-
wionce-Leszczynach,

 � „Aktywna integracja w powiecie ryb-
nickim” – prowadzenie warsztatów 
aktywnej integracji dla osób niepełno-

skrzyżowania z DP 5608S w Suminie”,
 � „Remont drogi powiatowej 5608S na 
odcinku ul. Wiejskiej w Gaszowicach”

 � „Przebudowa drogi powiatowej na 
odcinku ul. Palowickiej w Szczejkowi-
cach”,

 � „Remont nawierzchni jezdni ul.  Beł-
kowskiej w Bełku”,

 � „Remont drogi powiatowej 3536S 
ul. Sumińskiej w Zwonowicach”

 � „Budowa sygnalizacji świetlnej na 

sprawnych w budynku byłego dworca 
PKP Sumina,

 � „Unieszkodliwianie odpadów zawiera-
jących azbest z terenu Powiatu Rybnic-
kiego” – z terenu powiatu zostało usu-
nięte 216 ton azbestu oraz wymieniono 
pokrycia dachowe na nowe (dofinanso-
wanie 85%),

 � „Przebudowa drogi powiatowej 5604S 
na odcinku w Adamowicach i Boguni-
cach”,

 � „Remont drogi powiatowej nr 5343S 
ul. Furgoła w Czerwionce-Leszczynach 
na odcinku od przejazdu kolejowego do 
skrzyżowania z ul. Zagłoby”

 � „Przebudowa skrzyżowania ulic: Ligo-
nia i ks. Pojdy (DP 5613S) w dzielnicy 
Leszczyny”,

 � „Remont odcinka drogi powiatowej 
5601S od przejazdu kolejowego do 
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skrzyżowaniu dróg powiatowych 5025S 
i 5601S w Lyskach”,

 � „Montaż wyświetlaczy prędkości w cią-
gu dróg powiatowych”

Raport 2020
 � „Adaptacja strychu budynku dworu 
w Łukowie Śląskim na Galerię Obra-
zów”,

 � „ZSCL – akademia nowoczesnego 
kształcenia III” – zajęcia dodatkowe 
oraz certyfikowane szkolenia zawodo-
we dla uczniów Zespołu Szkół w Czer-
wionce-Leszczynach,

 � „Rewitalizacja budynku pomocnicze-
go dworu w  Łukowie Śląskim przy 
ul. Dworskiej 18 – adaptacja na obiekt 
użyteczności publicznej”,

 � „Zdalna Szkoła – Wsparcie Ogólno-
polskiej Sieci Edukacyjnej w systemie 
kształcenia zdalnego” – zakupiono lap-
topy dla uczniów Zespołu Szkół oraz 
Zespołu Szkół Specjalnych w  Czer-
wionce-Leszczynach,

 � „ŚLĄSKIE POMAGA” – wsparcie dla 
Domu Pomocy Społecznej w Lyskach 
na zakup materiałów potrzebnych 
w walce z koronawirusem,

 � „Klub Seniora – miejsce spotkań osób 
starszych jako przeciwdziałanie osa-
motnieniu i marginalizacji seniorów”,

 � „Remont odcinka drogi powiatowej nr 
5614S ul. Wolności w Bełku od skrzyżo-
wania z ul. Bełkowską do skrzyżowania 
z ul. Szymochy”,

 � „ŚLĄSKIE KADRY DPS VS. CO-
VID-19” – wsparcie dla Domu Pomocy 
Społecznej w Lyskach na zakup mate-
riałów potrzebnych w walce z korona-
wirusem,

 � „Grant realizowany na podstawie umo-
wy o  powierzenie grantu w  ramach 
Programu Operacyjnego Wiedza Edu-
kacja Rozwój 2014-2020 – wsparcie dla 
Domu Pomocy Społecznej w Lyskach 
na zakup materiałów potrzebnych 
w walce z koronawirusem,

 � „Rządowy Fundusz Inwestycji Lokal-
nych” – wykonano przebudowę drogi 
w  Łukowie Śląskim oraz zakupiono 
w Zespole Szkół w Czerwionce-Lesz-
czynach urządzenia audiowizualne, kli-
matyzatory oraz wykonano ogrodzenie 
obiektu,

 � „Rządowy Fundusz Inwestycji Lokal-

nych II – Rozbudowa wiaduktu nad to-
rami kolejowymi w Czerwionce-Lesz-
czynach w ciągu drogi powiatowej nr 
5613S”,

 � „Remont drogi powiatowej 5604S 
ul. Raciborska w Bogunicach”,

 � „Remont drogi powiatowej 5601S 
w Lyskach od skrzyżowania z DP 5025S 
do skrzyżowania z ul. Poprzeczną”.

Raport 2021
 � „Przebudowa drogi powiatowej nr 
5617S ul.  Kolejowej od skrzyżowa-
nia z ul. Stawową w Gaszowicach do 
skrzyżowania z DP 5025S w Łukowie 
Śląskim”,

 � „Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 924 
na odcinku od DG 366013S (ul. Strażac-
ka) do skrzyżowania drogi wojewódz-
kiej nr 924 z DP 5614S (ul. Parkowa) 
w Gminie Czerwionka-Leszczyny po-
legająca na przebudowie skrzyżowań 
z DP 5625S (ul. Armii Krajowej) oraz 
DG 360029S (ul. Wolności)”,

 � „Remont DP 5613S ul.  Ks.  Pojdy 
w Leszczynach”,

 � „Przebudowa DP 2906S ul.  Klimka 
w Książenicach”,

 � „Przebudowa DP 5311S ul. Wiejskiej 
w Palowicach”,

 � „Przebudowa odcinka DP 5025S na od-
cinku ul. Wolności w Łukowie Śląskim”.

Raport 2022
 � „Poprawa efektywności energetycznej 
Domu Pomocy Społecznej w Lyskach” 
– kompleksowa termomodernizacja 
obiektu wraz z wymianą źródła ciepła,

 � „Rozbudowa infrastruktury kulturalnej 
poprzez zakup fortepianu na cele kon-
kursu dla młodych talentów oraz dwóch 
fortepianów zewnętrznych” – zakupio-
no fortepian koncertowy Steinway & 
Sons do Dworu w  Łukowie Śląskim 
oraz dwa fortepiany zewnętrzne, któ-
re ustawiono przy Starostwie Powia-
towym w Rybniku oraz przy Zespole 
Szkół w Czerwionce-Leszczynach,

 � „Przebudowa odcinka DP 5026S w Pie-
cach od skrzyżowania z ul. Krzywą do 
granicy Miasta Rydułtowy”,

 � „Cyfrowy Powiat” – zakupiono serwery 
oraz UPS wraz z licencjami i oprogra-
mowaniem dla Starostwa Powiatowego 
w Rybniku,

 � „Dostępny samorząd – granty” – zaku-
piono plany tyflograficzne dla jedno-
stek powiatu oraz dźwig windowy do 
Domu Pomocy Społecznej w Lyskach,

 � „Przebudowa drogi powiatowej 5311S 
ul. Palowickiej w Szczejkowicach”.

Sprawozdanie 2023
 � „Poprawa ergonomii na stanowiskach 
pracy w  Starostwie Powiatowym 
w Rybniku” – zakupiono krzesła i biur-
ka ergonomiczne wraz z  drobnym 
sprzętem komputerowym poprawiają-
cym ergonomię pracy oraz zrealizowa-
no szkolenia dla kadry urzędu,

 � „Przebudowa drogi powiatowej 5621S 
ul. Górniczej w Czerwionce-Leszczy-
nach”,

 � „Przebudowa drogi powiatowej nr 
5614S – ul. Wolności w Bełku na od-
cinku od skrzyżowania z ul. Szymochy 
do skrzyżowania z drogą wojewódzką 
925”,

 � „Remont kaplicy przy Domu Pomocy 
Społecznej w Lyskach”,

 � „Utworzenie wirtualnej strzelnicy” przy 
Zespole Szkół w Czerwionce-Leszczy-
nach

 � „Przebudowa drogi powiatowej nr 
5604S ul. Raciborska w Bogunicach”,

 � „Remont drogi powiatowej nr 5311S 
w Palowicach oraz drogi powiatowej 
nr 5604S w Adamowicach”,

 � „Poprawa bezpieczeństwa niechronio-
nych uczestników ruchu w  Powiecie 
Rybnickim”.

Przeprowadzono także szereg prac re-
montowych w budynku Starostwa Powia-
towego w Rybniku takich jak wykonanie 
oświetlenia zewnętrznego budynku, wy-
mianę oświetlenia na efektywne energe-
tycznie wewnątrz budynku, wykonanie 
cokołów z  boazerii, odnowienie toalet 
oraz części biur urzędu.

Ponadto poza tymi inwestycjami re-
alizowano szereg wydarzeń dla dzieci, 
seniorów, kulturalnych, o których można 
przeczytać na stronie internetowej www.
starostwo.rybnik.pl w Raportach o stanie 
Powiatu Rybnickiego w poszczególnych 
latach.

Samorząd powiatowy jak widać z po-
wyższych zestawień nieustannie działa 
na rzecz naszej małej ojczyzny. Na uwagę 
zasługuje tu fakt, iż działania te były pro-
wadzone w głównej mierze w dobie pan-
demii koronawirusa oraz podczas konflik-
tu zbrojnego w Ukrainie, co nie ułatwiało 
zadania. Korzystając zaś z okazji zbliżają-
cych się Świąt Wielkanocnych, składam 
wszystkim Wam życzenia zdrowia i spo-
kojnego przeżycia tych pięknych, tajem-
niczych dni.

Starosta Powiatu Rybnickiego
Damian Mrowiec
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– Panie Starosto, zanim porozmawia-
my o podsumowaniu bieżącej kadencji, 
wróćmy do idei reformy administra-
cyjnej, wszak w zeszłym roku święto-
waliśmy 25-lecie Powiatu Rybnickiego. 
Stoi Pan na jego czele nieprzerwanie od 
samego początku, więc kto lepiej może 
ocenić to ćwierćwiecze? Zatem popro-
simy Pana o kilka słów refleksji na ten 
temat.

– Kiedy 25 lat temu powstawały powia-
ty w ramach reformy, którą przeprowadził 
rząd premiera Buzka, startowaliśmy jako 
nowy-stary twór. Przypominam bowiem, 
że 1975 r. powiaty zostały zlikwidowane 
tzw. reformą Gierka. I  jak prof.  Buzek 
wręczał mi symboliczne akty mianowania 
na rozpoczęcie działalności powiatowej, 
to po 25 latach również miałem wielką 
przyjemność otrzymywać od niego dyplom 
uznania za ćwierćwiecze nieprzerwanej 
pracy w samorządzie powiatowym. Te 25 
lat – jak już wspominałem podczas jubile-
uszowych obchodów w naszym Starostwie 
– to w skali działalności samorządowej 
bardzo mało. Co innego z życiu prywat-
nym, bo mając dzieci, wnuki i swoje życie 
wydaje nam się, że to szmat czasu. W sa-
morządzie natomiast to właściwie bardzo 
krótki czas. Tym bardziej, że istotą jego 
działalności, a samorządu powiatowego 
szczególnie, jest człowiek. Aby jednak mó-
wić o tym, że to człowiek jest dla nas naj-
ważniejszy, musieliśmy budować relacje. 
Tym bardziej, że u nas były one zachwia-
ne ze względu na „dziurę w mapie”, którą 
stanowi rozdzielający nas Rybnik. Kiedyś 
powiaty były duże i silne, ale zdecydowano 
o pewnym podziale…
– Pana zdaniem o podziale dobrym czy 
złym? A może po prostu sztucznym?

– Tak, sztucznym, biorąc pod uwagę, że 
Powiat Rybnicki obejmował kiedyś ziemie 
wodzisławską, jastrzębską, żorską i ryb-
nicką. W zasadzie można by powiedzieć, 
że gdyby udało się zachować tamtą pewne-
go rodzaju homogeniczność, to bylibyśmy 
chyba jednym z najsilniejszych powiatów 
w Polsce. Stało się jednak inaczej. Jakieś 
takie – powiedziałbym – partykularyzmy 
lokalne, albo wręcz partyjne, sprawiły, że 
podzielono ten powiat. Oderwano Wodzi-
sław, oderwano Żory, a  Rybnik stał się 
powiatem grodzkim. Te wszystkie kwestie 
zdecydowały o tym, że najpilniejszą spra-
wą stało się budowanie tego, co nazywa się 
asocjacją społeczną, takim zjednoczeniem 
społecznym, aby człowiek mieszkający po 
jednej stronie powiatu czuł się takim sa-
mym obywatelem jak ten, który mieszka 
na południu czy zachodzie. Zatem te 25 
lat głównie temu właśnie były poświęcone. 
Oczywiście drogi i wszystkie inne sprawy 
związane z infrastrukturą są również waż-
ne, ale najważniejszy w naszym rozumie-
niu jest człowiek i to jemu podporządko-
waliśmy wiele działań – od poprawy stanu 

wspomnianych dróg, poprzez oświatę i po-
moc społeczną, po wszystko, czym zajmuje 
się urząd powiatowy. Chcieliśmy, aby tutaj 
nasz mieszkaniec traktowany jak najle-
piej, aby nie czuł żadnego dystansu mię-
dzy sobą a urzędem, a jeszcze ten urząd 
uważał za swój.
– Brzmi to jak misja… Uważa ją Pan za 
udaną?

– Myślę, że w pewnej mierze – mówiąc 
nieskromnie – to nam się udało. Oczywi-
ście spotykam też mieszkańców mniej za-
dowolonych, większość jednak ocenia nas 
dość wysoko i czuje się tutaj tak swojsko. 

Nie to co kiedyś, gdy człowiek się stresował, 
mając przed sobą urzędnika albo wizytę 
w urzędzie. Tutaj staramy się, żeby było 
tak familiarnie. I to jest istotą samorządu. 
Potrzeby ludzkie – jak to nieraz słyszy-
my w kampaniach – w moim rozumieniu 
nie zamykają się tylko w przestrzeni tych 
wszystkich kwestii czysto gospodarczych 
i  materialnych. Człowiek szuka swojego 
szczęścia także poza ustabilizowanym 
gospodarczo obszarem. Jest taka piękna 
książka Wiesława Myśliwskiego „Wid-
nokrąg”, która pokazuje, że można żyć 
w miejscu, z którego widzi się tylko koniec 
horyzontu i uznaje się, że jest to dobre i że 
właściwie to nas tylko interesuje. My nato-
miast w naszej pracy staraliśmy się przez 
25 lat poszerzać ten widnokrąg, aby obej-
mował również te przestrzenie, które są za 
nami i obok nas. Hasło „nasz powiat dla 
wszystkim” to nie tylko slogan czy banał. 
Chcielibyśmy, aby każdy w tym powiecie 
czuł się dobrze. Przy czym słowo „każdy” 
odnosi się do wszystkich dziedzin, a nie tyl-
ko tego, kto oczekuje od samorządu, że gdy 
drogi mają dobrą jakość, to on jest usatys-
fakcjonowany. Chcielibyśmy, aby ten, kto 
szuka w samorządzie jakiegoś wytchnienia 
– na przykład kulturalnego lub rozrywko-
wego – też był zadowolony.
– Jak więc postrzega Pan powiat w rela-
cji, czy też w odniesieniu do gmin?

– Powiat od samego początku miał być 
– a przynajmniej tak ja to rozumiałem oraz 
radni, którym za to dziękuję – pewnego ro-
dzaju uzupełnieniem działalności gminy. 
I choć gminy z naszego powiatu dobrze re-
alizują swoje zadania, to czasami nie do 

końca zazębiają się z tym, co my robimy. 
W związku z  tym takie uzupełnienie na 
bazie współpracy daje dobry efekt. Oczy-
wiście cały czas trzeba pracować nad po-
prawą relacji między powiatem a gminą, 
i to w skali całego kraju. Uczestniczę w spo-
tkaniach organizowanych przez Związek 
Powiatów Polskich i wiem jak to wygląda. 
Różnie z  tym bywa. Tymczasem gminy 
i powiaty, czy też w ogóle samorządy, są 
w takiej wersji alegorycznej jak firmy, które 
ze sobą konkurują. I choć niektórzy temu 
zaprzeczą, ja powiem szczerze, że bardzo 
dużo korzystam z tego, że bywam w róż-

nych miejscach w Polsce. Przyglądam się 
wszystkiemu, a kiedy czegoś zazdroszczę, 
to jest zazdrość pozytywna, bo staram się 
zaimplementować na terenie naszego po-
wiatu to, co innym się udaje.
– Podsumowując ten wątek, wychodzi 
chyba na to, że możemy mówić o pew-
nego rodzaju partnerstwie. Zgodzi się 
Pan z tym?

– Te 25 lat było okresem, kiedy to w du-
żej mierze udało się wypracować wspólno-
tę interesów, którą nazywa się Powiatem 
Rybnickim. To symbolicznie SRB może nic 
nie znaczyć, ale już z perspektywy 25-le-
cia – gdy na przykład jestem gdzieś dale-
ko i widzę taką rejestracją – to wiem, że 
spotkałem kogoś, kto ma pokrewną duszę, 
podobne aspiracje i wspólne myślenie. Ten 
sposób myślenia był naszym celem. Kolejne 
lata, już może z młodszymi samorządow-
cami, będą natomiast owocowały więk-
szym postępem gospodarczym związanym 
z infrastrukturą.
– Jaką rolę pełni nasz powiat w Subre-
gionie Zachodnim? Czy może Pan wska-
zać kluczowe przedsięwzięcia z udzia-
łem rybnickiego samorządu na szczeblu 
powiatowym?

–  Powiat Rybnicki był współzałoży-
cielem tego Subregionu. Przez jakiś czas 
pełniłem funkcję jego przewodniczącego. 
Właściwie od samego początku jestem 
członkiem Zarządu, w którym działamy 
in gremio. To nie tak, że w  Subregionie 
Zachodnim jakiś samorząd znaczy więcej, 
a jakiś mniej. To, że jest prezydent Kuczera 
lub pani prezydent Hetman są prezyden-
tami dużych miast, nic nie znaczy. My 

Powiat oznacza 
szerszy horyzont
Rozmowa z DAMIANEM MROWCEM 
Starostą Powiatu Rybnickiego
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pracujemy naprawdę zespołowo. Jest tak – 
pozwolę sobie użyć tego porównania – jak 
w Brukseli. Jeśli nie ma wspólnego stanowi-
ska, to znaczy, że nie przyjmujemy tego do 
realizacji. I to nie dlatego, że chcielibyśmy 
postępować tak „po moskiewsku”, że musi 
być tak, jak to sobie ktoś wymyślił. Tu cho-
dzi o to, aby konsensus był wypracowany 
nie na zasadzie, że ktoś był zmuszony do 
głosowanie za jakimś rozwiązaniem, lecz 
dlatego, że się temat „przepracowuje”. Na 
przykład droga Pszczyna – Racibórz to coś, 
co stanowi wspólny interes. Ktoś mógłby 
powiedzieć, że jakaś gmina leży na boku 
tej inwestycji, ale tak nie jest, bo każdego 
mieszkańca Subregionu w takiej czy innej 
mierze będzie dotyczyć, bo poprawi się bez-
pieczeństwo i jakość przejazdu na drogach 
także tych bardziej odległych. To wszystko 
ma swoje znaczenie. A innymi słowy – wra-
cając do postawionego pytania – Powiat 
Rybnicki jest tak istotnym elementem w tej 
całej układance subregionalnej jak miasto 
Rybnik czy miasto Jastrzębie, jak gmina 
Krzanowice i najmniejsza gmina Jejkowice, 
jak Racibórz. Uważam za sukces wszyst-
kich samorządów, że ten Subregion w taki 
właśnie sposób funkcjonuje, że tam nie ma 
„naszych” i „waszych”, za to jest wspólny 
interes 28 samorządów, które przynależą 
do tego Subregionu.
– Czy zgodzi się Pan z opinią, że okres 
pandemii zubożył kontakty międzyna-
rodowe, w  których Powiat Rybnicki 
odgrywał istotną rolę w skali naszego 
regionu?

– Pandemia niewątpliwie zakłóciła wie-
le procesów na świecie. Nasz, ten taki inte-
grujący Europę na poziomie samorządów, 
również, zresztą podobnie w  relacjach 
z Ukrainą. Póki co zostały one wznowione 
tylko na poziomie korespondencji, wymia-
ny uprzejmości i kurtuazji. Co do Rumunii, 
wróciliśmy do bezpośrednich kontaktów, 
bowiem delegacja rumuńska była u  nas 
pod koniec ubiegłego roku. Mam nadzieję, 
że po wyborach jakaś młodzież z grup sto-
warzyszeniowych naszych partnerów z Ru-
munii nas odwiedzi. Jeśli chodzi o pozostałe 
kwestie, pandemia zachwiała relacjami, 
które mieliśmy ochotę rozwijać czy odno-
wić, a mam na myśli kontakty z Anglikami 
i Niemcami. Pandemia wytraciła energię 
do działania, więc niewątpliwie dla samo-
rządu nie był to dobry czas na wzajemne 
odwiedziny. Zresztą nie tyle samorządo-
wych „dygnitarzy”, co zwykłych ludzi, pań 
z Kół Gospodyń Wiejskich i młodzieży. My-
ślę jednak, że do tego wrócimy.
–  Które zadania w  mijającej kadencji 
samorządu powiatowego uważa Pan za 
szczególne istotne z perspektywy refor-
my, którą wdrażał Pan niemal trzy de-
kady temu?

– Z pewnością zadania, które dotyczą 
szerokich kwestii, między innymi służby 
zdrowia, bo zarówno miasto jak i powiat 

nie mają swoich szpitali, co wynika z róż-
nych sytuacji. Generalnie chodzi mi jednak 
o służbę zdrowia. Na pewno chcielibyśmy 
zrobić coś dla dzieci i młodzieży w aspekcie 
psychiatrii. Jest to dziedzina, z którą wszy-
scy w jakieś mierze mamy do czynienia. Śle-
dzimy przecież Internet, telewizję, albo sły-
szymy coś od znajomych, ja zaś dostaję ra-
porty. Jest więc tragicznie, w tym względzie 
bardzo źle i niewątpliwie powiat chciałby 
się tym zająć. Mam nawet na to jakiś po-
mysł, ale nie chciałbym teraz szerzej się na 
temat rozwodzić. Tak czy inaczej w kręgu 
naszych zainteresować jest służba zdrowia 
szeroko pojęta, że szczególnym akcentem 
położonym na psychiatrię dziecięcą i mło-
dzieżową. Druga kwestia dotyczy spraw 
onkologicznych. Rozmawiając z  miesz-
kańcami, wsłuchuję się w  ich oczekiwa-
nia, aby rodziny, które są obarczone taką 
przypadłością i cierpieniem, wiedziały jak 
postępować. Aby – mówiąc kolokwialnie – 
mogły zostać poinstruowane jak mają żyć 
i postępować z takimi chorymi. Spróbuję 
się nad tym pochylić. W budynku dworca 
w Sumienie, który jeszcze niedawno służył 
uchodźcom z Ukrainy, wrócimy do reali-
zacji tak zwanego programu wytchnienio-
wego, która obejmuje szeroko rozumiany 
kontekst zdrowotny. Kolejna sprawa to 
drogi, które mamy dobre, ale gdzienie-
gdzie po 25 latach wymaga poprawy. Na 
poziomie subregionalnym istotna są spra-
wy związane z energetyką i zaopatrzeniem 
w ciepło. Kolejna rzecz – być może przy 
pomocy powiatu będzie można dokonać 
większych starań i nacisków o uzyskanie 
przez gminy środków na kanalizację. Nie 
ukrywam, że mam XXI wiek, a w wielu 
miejscach brakuje rozwiązania tego pro-
blemu. Pozostaje jeszcze sprawa dotyczą 
kolejnictwa, w tym również kolei dużych 
prędkości. Przyszły burmistrz gminy i mia-
sta Czerwionka-Leszczyny będzie musiał 
stawić czoła temu problemowi. Wprawdzie 
mamy w Rybniku nowoczesny dworzec, i to 
po remoncie, ale chcielibyśmy, żeby kolej 
była alternatywą w całym powiecie. Cięż-
ko to będzie zrobić z perspektywy CPK, bo 
przeczy tego typu rozwiązaniom, skoro nie 
zakłada przystanków na niewielkich od-
ległościach. Myślę, że powiat może tutaj 
wiele zdziałać w kategoriach politycznych. 
Póki co dużo linii lokalnych zostało zaprze-
paszczonych, a szkoda, bo jest na nie zapo-
trzebowanie.
– Chyba w każdym regionie szczegól-
ną rolę odgrywa kultura, wliczając w to 
szeroko rozumiane kultywowanie tra-
dycji i pielęgnowanie działalności ar-
tystycznej. Dwór w  Łukowie Śląskim 
– jako placówka powiatowa – zdaje się 
mieć tutaj szczególnie duże znaczenie. 
Czyżby to było Pana oczko w głowie?

– Powiat rzeczywiście ma w tym zakre-
sie dużą rolę do spełniania. Może nie tyle 
w  zakresie kultury masowej, co w  uzu-

pełnianiu z gminami, które mają większe 
możliwości. My możemy szukać takiego 
ujścia dla lokalnych twórców i wytwórców. 
Śledząc to, co dzieje się w  gminach, nie 
chcemy się powielać. Nasz Dwór w Łuko-
wie Śląskim wraz z obiektem pomocniczym, 
który został w zeszłym roku wyremontowa-
ny i oddany do użytku seniorom, dzieciom 
i młodzieży, stanowił wydatek na poziomie 
6 mln zł, i to przy wykorzystaniu środków 
zewnętrznych. Biorąc pod uwagę podatki 
mieszkańców, uważam, że nie ponieśliśmy 
dużo kosztu skoro wszyscy mogą korzystać 
z takiego obiektu, z czego bardzo się cieszę. 
Z galerii obrazów czy też możliwości słu-
chania muzyki korzysta wielu mieszkań-
ców, docierając tutaj nawet z najbardziej 
odległych miejscowości naszego powiatu, 
aby nieopłatnie korzystać z kultury, któ-
ra – jak widać – nie musi być komercyj-
na. A  skoro nasi goście wypowiadają się 
o tym z uznaniem, to zachęcam wszystkich 
mieszkańców do śledzenia oferty kultu-
ralnej związanej z działalnością Dworku. 
Uważam, że samorządy to dobre instytu-
cje do restauracji tego typu obiektów, czego 
przykładem jest zameczek w Leszczynach. 
W naszym przypadku – wliczając dworzec 
z Suminie, Dwór w Łukowie i budynek po-
mocniczy – mamy na koncie trzy uratowane 
obiekty, które dla lokalnej społeczności już 
coś znaczą, a będą znaczyły coraz więcej.
–  Jakie jest Pana przesłanie dla tych, 
którzy w Powiecie Rybnickim będą ze 
sobą współdziałać w  ramach kolejnej 
kadencji?

– Moje pierwsza wskazówka to szuka-
nie wspólnego celu, budowanie wspólnoty 
i żeby radni – niezależnie skąd będą – oca-
lili samorząd od upartyjnienia, żeby samo-
rząd pozostał samorządem. Druga – żeby 
radni rozumieli, że są radnymi w szerszym 
kontekście, że jako radni powinni mieć na 
względzie nie tylko swoje miejscowości, 
a więc aby nie królował koniunkturalizm, 
lecz szersza perspektywa – jak w „Widno-
kręgu”, o którym wspomniałem, w sensie 
potrzeby szerokiego horyzontu. Trzecia 
rada – aby przyszli samorządowcy myśleli 
bardziej uniwersalnie i zrozumieli, że pro-
cesy, które obejmują powiat, są czasami 
mocno różne od tego, co jest w gminach, 
że tutaj trzeba wyjść poza nasze lokalności 
i zrozumieć, że ten, który mieszka w Czer-
wionce, jest tożsamy z tym, który mieszka 
w Raszczycach. Oznacza to wyjście poza 
specyfikę własnej miejscowości.
– Chyba spora w tym rola starosty…

– Tak, duża, bo to sprawa wystudzenia 
pewnych emocji, ale pokazania radnym, że 
mają funkcjonować w naprawdę szerokim 
spektrum działań niekoniecznie związa-
nych z ich ulicą, ich obiektem i wyborcą. Po 
rywalizacji na etapie kampanii wyborczej 
musi nastąpić współpraca.
– Życząc spełnienia w tym względzie, 
dziękujemy za rozmowę.
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W powiecie najważniejsi 
są mieszkańcy i ich potrzeby
Rozmowa z MARKIEM PROFASKĄ 
– Wicestarostą Powiatu Rybnickiego

specjalnego wyboru, bo przecież zasadniczo 
ogranicza się on do miejsca zamieszkania, 
tu już inaczej wygląda to w przypadku szkół 
średnich. Stąd troska, aby jakość tego szkol-
nictwa była na odpowiednio wysokim po-
ziomie. To kwestia odpowiedniego kierow-
nictwa, kadry pedagogicznej i pracowników 
administracji, ale też zaplecza dydaktycz-
nego, sportowego i tego, które wiąże się z na-
uką zawodu. W tym szczególnie ważnym 
dla młodzieży okresie bardzo istotne jest 
to, aby stworzyć jej jak najlepsze warunki. 
I w tym przypadku odpowiada za to samo-
rząd powiatowy, bo przecież szkolnictwo 
ponadpodstawowe nie leży w kompetencji 
samorządu gminnego.
– Jak zatem to szkolnictwo wygląda?

– Proszę samemu sprawdzić. Zresztą 
gorąco zachęcam każdego z mieszkańców 
naszego powiatu do spojrzenia na Zespół 
Szkół w Czerwionce-Leszczyny. Tu nie trze-
ba być znawcą tematu, a obiekty szkolne nie 
są gdzieś na uboczu, aby stwierdzić, jak się 
prezentują, w jakim są stanie. Wystarczy 
krótki spacer, aby dostrzec charakterystycz-
ne budynki, w tym nowoczesną halę sporto-
wą, bieżnię i wielofunkcyjne boisko z praw-
dziwego zdarzenia. Nie mamy się czego 
wstydzić, a wizyta naszej młodzieży w są-
siednich miastach przy porównaniu z in-
nymi szkołami z pewnością nie kończy się 
zawodem z powodu kontynuowania nauki 
w Czerwionce-Leszczynach. Profesjonalna 
kadra pedagogiczna, pracownicy szkoły 
i dyrekcja oraz wyposażenie na najwyższym 
poziomie pozwala na wieloaspektowy roz-
wój talentów naszej młodzieży. Nie można 
także nie docenić możliwość rozwoju dla 
naszych dzieci i młodzieży w Powiatowym 
Ognisku Pracy Pozaszkolnej. Jednocześnie 
w Zespole Szkół Specjalnych nasi uczniowie 
mają również zapewnione całe spektrum 
rozwoju i pomocy dzięki fantastycznym na-
uczycielom, dyrekcji i pracownikom szkoły. 
To spektrum pomocy dopełnia nasza Porad-
nia Psychologiczno-Pedagogiczna z najlep-
szymi specjalistami.
– Młode pokolenie to jedno, a starsza 
„młodzież”? Pozostając przy tematyce 
edukacyjnej, proszę się odnieść do po-
trzeb starszego środowiska. Widać, że są 
Panu bliskie.

– Owszem, choć może wyprzedzając 
Pana ewentualne pytanie o Uniwersytet 
Trzecia Wieku, nie chciałbym być jedyną 
osobą kojarzoną z tą wszechnicą. Ukłon 
należy się grupie założycielskiej, koordyna-

torowi, wykładowcom i prowadzącym róż-
nego rodzaju warsztaty i zajęcia, a przede 
wszystkich wspaniałych słuchaczom, którzy 
stanowią wzór aktywności i społecznego za-
angażowania.
– To prawda, przy czym Pan również 
współtworzył ten Uniwersytet, a przede 
wszystkim jest Pan szefem jego Rady 
Programowej. Skąd tak duża popular-
ność UTW?

– Polityka senioralna to znak czasu, bio-
rąc pod uwagę strukturę społeczną i rozwój 
cywilizacyjny. Chyba każdy z nas przyzna, 
że wiele się zmieniło w kwestii patrzenia na 
aktywność w wieku – nazwijmy to – popro-
dukcyjnym, choć i temu określeniu sporo 
brakuje to precyzyjnego uchwycenia wieku 
i zainteresowania ofertą Uniwersytetu Trze-
cia Wieku. Jedno jest pewne – jego ubiegło-
roczny jubileusz 10-lecia w Czerwionce-
-Leszczynach jednoznacznie świadczy o du-
żej popularności. Ciekawe wykłady, lekto-
raty języków obcych, zajęcia rekreacyjne, 
różnorakie warsztaty, atrakcyjne wycieczki 
krajowe i zagraniczne… – to wszystko przy-
ciąga naszych słuchaczy, a przede wszyst-
kim integruje ich środowisko, co w moim 
przekonaniu jest bezcenne. Nie ukrywam, 
że cieszę się z tego, że efektywnie mogę służyć 
również tej grupie społecznej.
– Powiat Rybnicki patronuje wielu 
przedsięwzięciom kulturalnym. Jakie 
ma to znaczenie?

– Ogromne! Doprawdy trudno przecenić 
znaczenie konkursów, przeglądów i festi-
wali, którym nadaje się rangę powiatową. 
Czy to w sferze szeroko rozumianej kultu-
ry, w tym wielu wydarzeń o charakterze 
artystycznym, czy też w sporcie i rekreacji 
wręcz nieodzowna okazuje się możliwości 
zaprezentowania się – ale też pożyteczne-
go rywalizowania i konkurencji – w szer-
szym wymiarze niż ten lokalny. Dzięki 
temu można mówić o rozwoju talentów 
i różnorodnych pasji, ale także o wymia-
nie doświadczeń, które wszystkim dobrze 
służą. Nic więc dziwnego, że ilekroć mogę 
sprzyjać takim przedsięwzięciem, robię to 
bez wahania. Wszak, jak już wspomniałem, 
najważniejsi są mieszkańcy, także ich ini-
cjatywy i konstruktywne uwagi. Ufam, że 
kolejna kadencja samorządu powiatowego 
utrzyma ten kierunek jego funkcjonowania. 
Tymczasem korzystając z okazji, chciałbym 
życzyć wszystkim Mieszkańcom Powiatu 
Rybnickiego samych tylko radości płynących 
z wielkanocnego świętowania.

– Trudno Pana posądzić o brak aktyw-
ności, bo przez całą kadencję Rady Po-
wiatu jest Pan często widziany w terenie. 
Skąd w Panu tyle energii?

– Wydaje mi się to dość naturalne… 
Funkcja wicestarosty zobowiązuje do wielu 
spotkań i udziału w przeróżnych wydarze-
niach, jednak przede wszystkim jest to kwe-
stia zaufania społecznego, swego rodzaju 
kredytu, jakim obdarzani są między innymi 
samorządowcy. W moim przekonaniu klu-
czowy jest tu jednak bliski kontakt z miesz-
kańcami powiatu i sprawami, którymi żyją. 
Zresztą nie chodzi tu tylko o jakieś „pokazy-
wanie się”, lecz szereg codziennych proble-
mów i ustaleń, w których samorząd powia-
towy jest stroną. Mam na myśli inwestycje, 
remonty, drogownictwo, edukację i dopraw-
dy całe spektrum kwestii związanych z ad-
ministracją na szczeblu powiatowym.
– Które sprawy są Panu najbliższe? Mam 
Pan jakieś priorytety?

– Nie w tym rzecz, aby coś sobie wybie-
rać według własnego uznania, wygody lub 
upodobań. Nikt powiatu, w sensie radnych 
i zarządu, nie może wyręczyć z obowiąz-
ków, jakie spoczywają na samorządzie. 
Jesteśmy dla mieszkańców w swej służeb-
nej roli, a nie odwrotnie. Funkcjonowanie 
administracji, określonych instytucji i służb, 
określa ustawodawstwo, a nie jakieś widzi-
misię. Przykładowo dokumenty uprawnia-
jące do prowadzenia pojazdów i ich reje-
stracji nie załatwia się według własnego 
wyboru, lecz zgodnie z przepisami w okre-
ślonym miejscu, przy czym nasza w tym 
głowa, aby urząd Starostwa Powiatowego 
działał sprawnie, kompetentnie i przyjaźnie 
dla wszystkich, którzy w nim goszczą.
– W ramach tych priorytetów są również 
drogi powiatowe?

– Oczywiście. Ten temat jest mi bardzo 
bliski ze względu na pełnienie nadzoru 
nad Zarządem Dróg, Inwestycji i Remon-
tów Powiatu Rybnickiego. Przytoczone 
zestawienie zadań drogowych mówi wiele 
o zakresie działań. Wszystko dla bezpie-
czeństwa mieszkańców, a praca w terenie 
pozwala zobaczyć, jaki ogrom i zakres prac 
został wykonany. Dla przykładu w czasie 
tej kadencji na terenie gminy i miasta Czer-
wionka-Leszczyny zrealizowano zadania 
drogowe – kompleksowe remonty czy in-
westycje – na długości prawie 10 km, co 
stanowi prawie 20 procent wszystkich dróg 
powiatowych w gminie.
– Wspomniał Pan o kompetencjach sa-
morządu powiatowego, a rozciągają się 
one między innymi na szkolnictwo po-
nadpodstawowe. Jak Pan ocenia ten za-
kres działalności?

– Przyznam, że to szczególnie wrażliwy 
obszar, biorąc pod uwagę znaczenie kształ-
cenia. Nie będę odkrywczy, jeśli wspomnę, 
że dorastająca młodzież, a więc ta wcho-
dząca w dorosłość, musi wyjątkowo skupiać 
uwagę każdego, zwłaszcza odpowiedzial-
nych za edukację. O ile uczniowie na pozio-
mie szkolnictwa podstawowego nie mają 
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Wspaniałą grą solową popisała się 
Karolina Podorska – koncertmistrzyni 
Orkiestry Kameralnej Leopoldinum we 
Wrocławiu, która czarowała brzmieniem 
i techniką gry na skrzypcach w koncer-
cie g-moll op. 8 nr 2 „Lato” i koncercie 
f-moll op. 8 nr 4 „Jesień”. Piękne brzmie-
nie, łatwość gry sprawiły, że u słuchaczy 
wzbudziła zachwyt. Drugą solistką była 
Magdalena Ziarkowska-Kołacka, która 
wykonała partię solową w koncertach 

Cztery pory roku 
w Łukowie Śląskim
Piękny Dwór w Łukowie Śląskim był w niedzielę miejscem, gdzie odbyła 
się muzyczna uczta duchowa. Licznie zebrani słuchacze mieli możliwość 
wysłuchania wszystkich czterech koncertów Antonio Vivaldiego z cy-
klu „Cztery Pory Roku”. Zgromadzoną publiczność przywitał Starosta 
Powiatu Rybnickiego Damian Mrowiec. Na koncert przybyli wojewoda 
śląski Marek Wójcik, radny Sejmiku Wojewódzkiego Grzegorz Wolnik, 
Wicestarosta Powiatu Rybnickiego Marek Profaska i wójt gminy Jejko-
wice Marek Bąk.

E-dur „Wiosna” i F-dur „Jesień”. Solist-
kom towarzyszył kwintet smyczkowy zło-
żony z kwartetu „Pakamera” w składzie 
Aleksandra Pilone – skrzypce, Dorota 
Pindur – skrzypce, Marzena Malinow-
ska – altówka i Monika Łapka – wiolon-
czela. Gościnnie zagrał Karol Wiśniew-
ski  – kontrabas. Koncert poprowadził 
Andrzej Podorski.

Wspaniała atmosfera i wystrój sali 
łukowskiego Dworu sprzyjały odbio-
rowi hitu muzyki poważnej, jakim są 
„Cztery Pory Roku” A. Vivaldiego. Pięk-
ne dźwięki instrumentów smyczkowych 
wprowadziły nas w klimat nadchodzącej 
wiosny. To już kolejny koncert K. Podor-

skiej w pięknych wnętrzach Dworu na za-
proszenie Starosty Powiatu Rybnickiego 
D. Mrowca i Wicestarosty Powiatu Ryb-
nickiego M. Profaski.

Sztyry pory roku  
w ślōnskij kuchni
20 MARCA w Bibliotece Publicznej w Czerwionce-Leszczynach za-

gościła Ernestyna Kubecka – autorka książki pt. „Cztery pory roku 
w kuchni śląskiej”. Jej publikację mieliśmy już okazję poznać podczas po-
wiatowego Turnieju Kół Gospodyń Wiejskich, który odbył się w styczniu.

Książka kucharska Ernestyny Kubec-
kiej, członkini KGW w Dębieńsku, po-
wstała z inicjatywy Wicestarosty Marka 
Profaski. Stąd jego podziękowania i gra-
tulacje kierowane do autorki podczas 
spotkania. Składał je również burmistrz 
Wiesław Janiszewski. W gronie licznie 
przybyłych gości znaleźli się m.in. Jolan-
ta i Artur Kaczorowie, którzy wzięli na 
siebie stronę redakcyjną tej publikacji. 
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Dzień Otwarty  
w Zespole Szkół

Co roku na wiosnę Zespół Szkół w Czerwionce-Leszczynach organizuje 
Dzień Otwarty, by dać uczniom klas ósmych możliwość nie tylko obej-
rzenia szkoły, ale także poznania tajników różnych zawodów, swoich 
preferencji i zainteresowań, no i przede wszystkim dać również okazję 
do dobrej zabawy.

15 marca w ZSCL gościli ósmoklasi-
ści ze szkół podstawowych Czerwionki-
-Leszczyn i Orzesza. A jest to rocznik wy-
jątkowy, ponieważ w zeszłym roku szkol-
nym 2023/2024 borykaliśmy się z przeła-
dowaniem i brakiem miejsc w szkołach, 
a teraz jest odwrotnie – uczniów jest bar-
dzo mało, co może skutkować niepełną 
ofertą edukacyjną dla nich. – W naszym 
Zespole Szkół będziemy chcieli pomóc 
każdemu uczniowi, znajdziemy dla niego 
miejsce. Rodziców i uczniów szczególnie 
zaniepokojonych zapraszam na osobistą 
rozmowę ze mną, bym mogła jak najlepiej 
zaradzić problemowi i udzielić wyczer-
pujących informacji – mówi dyrektor ZS 
Natalia Kuś.

Przy wejściu do szkoły uczniów i na-
uczycieli witały nie tylko piękne kwiaty, 
nauczyciele ZSCL i uczniowie przedsta-
wiali szczegóły oferty, a następnie każdy 
z ósmoklasistów wybierał się na warszta-
ty z tajników różnych zawodów lub z za-
gadnień profili klas licealnych. Uczniowie 
mogli zobaczyć tak ciekawe miejsca jak 
sztolnia ćwiczebna do zawodów górni-
czych, spawalnia czy wirtualna strzelnica. 
Swoje atrakcje prezentowali informatycy 
i programiści, kucharze i hotelarze, bran-
ża logistyczna, reklamy, ekonomiczna 
i sprzedawcy. Na ósmoklasistów czekały 
tajniki elektryki, ale mogli przeszkolić się 
też z zasad pierwszej pomocy. Licealiści 
prezentowali z kolei profile humanistycz-
ny i przyrodniczy (biologiczno-chemicz-
ny), a także odlotową fizykę z Klubem 
Młodego Odkrywcy. Swoją ofertę poka-
zało Koło Lotnicze „Orzeł”, bo pamię-
tajmy, że w ZSCL szkole można zdobyć 
licencję szybowcową.

Dyrektor Natalia Kuś razem z prze-
wodniczącym Rady Powiatu Rybnickiego 
Janem Tokarzem i Wicestarostą Powiatu 
Rybnickiego Markiem Profaską przyglą-
dali się z podziwem, z jak wielkim zaanga-
żowaniem młodzież reklamowała szkołę 
i jak dobrze bawili się ósmoklasiści. Na 
końcu nie mogło oczywiście zabraknąć 
tradycyjnej belgijki. W końcu ZSCL to 
szkoła, która łączy.
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Wirtualna Strzelnica 
w Czerwionce
W Zespole Szkół w Czerwionce-Leszczynach udało w roku 2023 zreali-
zować wyjątkowy projekt budowy wirtualnej strzelnicy. To obiekt, który 
umożliwi młodzieży trening umiejętności strzeleckich i będzie wdrażał 
do nauki o obronności kraju w ramach przedmiotu edukacja dla bezpie-
czeństwa. Warto dodać, że tylko 19 szkół w województwie śląskim ma 
w tej chwili wirtualne strzelnice.

14 marca br. miało miejsce uroczyste 
otwarcie strzelnicy. Imprezę otworzyła 
dyrektor ZS Natalia Kuś, która gorąco 
powitała gości, przewodniczącego Rady 
Powiatu w Rybniku Jana Tokarza, Wice-
starostę Powiatu Marka Profaskę, bur-
mistrza gminy i miasta Czerwionka-Lesz-
czyny Wiesława Janiszewskiego oraz dy-
rektora Delegatury Kuratorium Oświaty 
w Rybniku Ireneusza Komorowskiego. 
Szczególnie gorąco powitano w murach 
szkoły przedstawicieli Wojskowego Cen-
trum Rekrutacji – płk Dariusza Kami-
niowa, ppłk Andrzeja Kuca i mjr Pawła 
Kostkę. Obecny był również prezes Mi-
lisystem S.A, dostarczyciel wirtualnego 
oprogramowania, gen. Jan Kempara. 
Swoją obecnością uroczystość uświetnił 
również proboszcz parafii w Leszczy-
nach, ks. Zenon Sodzawiczny. Pani dy-
rektor gorąco podziękowała wszystkim 
zaangażowanym w realizację projektu, 
a szczególnie pomysłodawczyni i na-
uczycielce Agnieszce Krzyżowskiej oraz 
Wicestaroście Markowi Profasce, który 
pilotował projekt.

Wirtualna Strzelnica powstawała 
w okresie od 18 września do 29 grudnia 
2023 r. po podpisaniu umowy przez Po-
wiat Rybnicki oraz Ministerstwo Obrony 
Narodowej w ramach konkursu „Strzel-
nica w powiecie 2023” (4/2023/CWCR). 
Zadanie było dofinansowane przez Mini-

stra Obrony Narodowej z Państwowego 
Funduszu Celowego. Pozostałą część 
kwoty pokrył Powiat Rybnicki. War-
tość dofinansowania strzelnicy wyniosła 
150.127,65 zł, a całkowity koszt inwesty-
cji to 190.035 zł.

W ramach zadania wyremontowano 
dwa pomieszczenia – jedno, w którym 
znajduje się system wirtualnej strzelni-
cy, oraz pomieszczenie przeznaczone do 
magazynowania sprzętu. Dokonano za-
kupu instalacji systemu multimedialnego 
wirtualnej strzelnicy i laserowych symu-
latorów broni, przeszklono pracowników 
z jego obsługi.

Już teraz odbywają się pierwsze zajęcia 
w nowym obiekcie i cieszą się niesamo-
witą popularnością, czego dowodem był 
pokaz strzelecki w wykonaniu uczniów 

Powiatowy Konkurs Recytatorski
19 i 21 MARCA odbyły się eliminacje powiatowe do Ogólno-

polskiego Konkursu Recytatorskiego. Uczestniczyło 
w nich 55 uczniów ze szkół podstawowych powiatu rybnickiego.

szkoły w czasie uroczystego otwarcia. 
Z możliwości wypróbowania swoich ta-
lentów strzeleckich skorzystali również 
zaproszeni goście, a przedstawiciele 
MON byli pod wrażeniem poziomu strze-
leckiego. Z wirtualnej strzelnicy będą też 
mogli skorzystać uczniowie szkół podsta-
wowych z terenu powiatu rybnickiego, 
policja, straż pożarna.

– Planujemy w przyszłym roku stwo-
rzyć w szkole klasę mundurową i w pełni 
wykorzystać obiekt. Przy tak dobrej współ-
pracy z Wojskowym Centrum Rekrutacji 
myślę, że będzie to możliwe, mimo że 
z pewnością to duże wyzwanie. Wielu już 
podołaliśmy, więc sądzę, że i ten projekt 
uda się nam zrealizować – stwierdza dy-
rektor Natalia Kuś.

Pierwszego dnia w łukowskim Dwo-
rze występowali przedstawiciele gmin 
Jejkowice, Gaszowice i Świerklany, zaś 
drugiego dnia w Miejskim Ośrodku 
Kultury w Czerwionce przedstawiciele 
gminy i miasta Czerwionka-Leszczy-
ny. W dwudniowym spotkaniu z poezją 
i prozą uczestniczyli także goście – Sta-
rosta Powiatu Rybnickiego Damian Mro-
wiec, Wicestarosta Powiatu Rybnickie-
go Marek Profaska, burmistrz Wiesław 
Janiszewski, radni Bogusław Niestrój 
i Stefania Szyp oraz Mariola Czajkowska 
– dyrektor Miejskiego Ośrodka Kultury.

Laureaci z gminy i miasta Czerwionka-

-Leszczyny w kategorii kl. IV-VI: I miej-
sce – Olga Szulc, II – Maria Berger, III 
ex aequo – Marta Motyka i Jakub Mar-
kiewka; w kategorii kl. VII-VIII:

I miejsce – Paweł Kania, wyróżnienie 
– Nina Hajduk. Laureaci z pozostałych 
gmin Powiatu Rybnickiego w kategorii 
kl. IV-VI: I miejsce ex aequo – Vanessa 
Zientek i Dominik Dzierżęga, II miejsce 
ex aequo – Hanna Święty i Emilia Tomi-
czek, III miejsce ex aequo – Kacper Mi-
łota i Anastazja Tomala; w kategorii kl. 
VII-VIII: I miejsce – Oliwier Zielonka, 
II – Maja Tomiczek, III miejsce ex aequo 
– Franciszek Klimsza i Ewelina Burek.
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9 MARCA odbyła się uroczystość z oka-
zji 100-lecia Podokręgu Śląskiego 

Związku Piłki Nożnej w Rybniku. Wśród 
wielu zaproszonych gości na uroczysto-
ści był obecny Starosta Powiatu Ryb-
nickiego Damian Mrowiec. Wszystkim 
zawodnikom oraz działaczom życzymy, 

100-lecie Podokręgu Śląskiego 
Związku Piłki Nożnej w Rybniku

aby Wasza praca i wielka miłość do piłki 
nożnej przynosiła coraz większe sukcesy 
sportowe oraz była źródłem dużej satys-
fakcji, a kluby piłkarskie z Rybnika i Po-
wiatu Rybnickiego rozwijały się prężnie 
i awansowały do najwyższych klas roz-
rywkowych w Polsce.

Kolejny jubilat 
w Powiecie Rybnickim

100 latek w naszym gronie!
5 MARCA Starosta Powiatu Rybnickiego Damian Mrowiec i kierow-

nik Referatu Oświaty, Promocji, Kultury i Zdrowia Grzegorz Potysz 
złożyli wizytę w domu Pana Jana Burdy w Świerklanach, składając mu 
najserdeczniejsze życzenia urodzinowe. Dzień wcześniej Pan Jan ob-
chodził swoje setne urodziny.

Szanowny Jubilat mieszka w swoim 
domu i jest pod stałą opieką syna i córki, 
a także wnuków, którzy się nim na bieżą-
co opiekują i go doglądają. Od 25 lat jest 
wdowcem, ale bardzo dobrze sobie radzi 
w życiu. Jego pasją jest pszczelarstwo, 

14 MARCA Wicestarosta Po-
wiatu Rybnickiego Marek 

Profaska z kierownikiem Referatu 
Oświaty, Promocji, Kultury i Zdro-
wia Grzegorzem Potyszem odwie-
dzili w Szczejkowicach kolejnego 
stulatka Ryszarda Szymurę.

Pan Ryszard mieszka ze swoim synem 
i synową w domu, który wybudował po 
wojnie. Byliśmy zaskoczeni jego opo-
wiadaniami o służbie w wojsku polskim 
podczas II wojny światowej oraz o wy-
lądowaniu w Anglii, z której po wojnie 
z niektórymi kolegami wrócił do Polski. 
Opowiadał bardzo ciekawie również 
o pracy, którą wykonywał, stawiając szyby 

kopalniane. Jest wdowcem, ale pod opie-
ką dzieci bardzo dobrze sobie radzi. Raz 
jeszcze składamy najserdeczniejsze życze-
nia urodzinowe zacnemu Jubilatowi.

którym zajmuje się od młodości do chwi-
li obecnej.

Jeszcze raz Panu Janowi serdecznie ży-
czymy dożycia kolejnych lat w zdrowiu 
i otoczeniu kochającej rodziny. Do zoba-
czenia za rok!
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Referat Komunikacji
tel. 32 41 61 380 (prawo jazdy)
tel. 32 41 61 381 (transport)
tel. 32 41 61 384, 
 32 41 61 385, 
 32 41 61 386 (rejestracja)
komunikacja@starostwo.rybnik.pl
transport@starostwo.rybnik.pl
rejestracja@starostwo.rybnik.pl

Referat Gospodarki Nieruchomościami
tel. 32 41 61 327, 32 41 61 332
gn@starostwo.rybnik.pl

Referat Ochrony Środowiska,  
Rolnictwa i Leśnictwa
tel. 32 41 61 325, 32 41 61 353
ochrona.srodowiska@starostwo.rybnik.pl

Referat Funduszy Zewnętrznych
tel. 32 41 61 357 
rfz@starostwo.rybnik.pl

Powiatowy Rzecznik Konsumentów
tel. 32 41 61 335
rzecznik@starostwo.rybnik.pl

Biuro Paszportowe
Rybnik, ul. 3 Maja 31 
tel.  32 42 26 300

Powiatowy Urząd Pracy
Rybnik, ul. Jankowicka 1 
tel. 32 42 26 095, 32 42 21 623,  
32 42 60 036

Sąd Rejonowy
Rybnik, ul. Pl. Mikołaja Kopernika 2 
tel. 32 42 60 015 do 23 
fax 32 42 60 012

Prokuratura Rejonowa w Rybniku
Rybnik, ul. Bolesława Chrobrego 41
tel. 32 755 90 20 do 22

Urząd Statystyczny
Rybnik, ul. Bolesława Chrobrego 6 
tel. 32 42 21 921, 32 42 22 784,  
fax 32 42 23 662

Urząd Skarbowy
Rybnik, ul. Pl. Armii Krajowej 3 
tel. 32 42 35 800 
fax 32 42 35 880

Zakład Ubezpieczeń Społecznych
Rybnik, ul. Władysława Reymonta 2 
tel. 32 42 22 600 
fax 32 42 24 958

Urząd Celny
Rybnik, ul. Kłokocińska 51
tel. 32 439 01 00

Wojskowe Centrum Rekrutacji
Rybnik, ul. Józefa Piłsudskiego 2 
tel. 32 42 23 446
fax 32 42 23 446 wew. 240

Schronisko Dla Zwierząt
Rybnik, ul. Majątkowa 42 
tel. 32 42 46 299

Zespół Szkół  
w Czerwionce-Leszczynach
tel. 32 43 12 034

Zespół Szkół Specjalnych  
w Czerwionce-Leszczynach
tel. 32 43 12 991

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie  
w Rybniku 
tel. 32 42 60 033

Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna  
w Czerwionce-Leszczynach
tel. 32 43 11 267

Dom Pomocy Społecznej w Lyskach
tel. 32 43 00 006

WYDZIAŁY I REFERATY

Sekretariat  
tel. 32 42 28 300
sekretariat@starostwo.rybnik.pl

Wydział Organizacyjny
tel. 32 41 61 323

Wydział Finansowo-Budżetowy
tel. 32 41 61 316 

Wydział Geodezji
tel. 32 41 61 336  

Biuro Rady Powiatu
tel. 32 41 61 346 
rada.powiatu@starostwo.rybnik.pl

Referat Oświaty, Promocji,  
Kultury i Zdrowia
tel. 32 41 61 359 
oswiata@starostwo.rybnik.pl 
promocja@starostwo.rybnik.pl

Referat Architektury,  
Budownictwa i Inwestycji
tel. 32 41 61 351, 32 41 61 329 
architektura@starostwo.rybnik.pl 

Placówka Opiekuńczo-Wychowawcza  
w Czerwionce
tel. 32 72 31 403

Placówka Opiekuńczo-Wychowawcza  
w Palowicach
tel. 32 72 31 402

Powiatowe Ognisko  
Pracy Pozaszkolnej  
w Czerwionce-Leszczynach
tel. 32 72 31 234

Zarząd Dróg, Inwestycji i Remontów 
Powiatu Rybnickiego
tel. 32 42 27 478

JEDNOSTKI ORGANIZACYJNE POWIATU

INNE WAŻNE  
URZĘDY I INSTYTUCJE

Starostwo Powiatowe w Rybniku
ul. 3 Maja 31, 44-200 Rybnik
tel. 32 42 28 300,  fax 32 42 28 658
e-mail: kancelaria@starostwo.rybnik.pl
www.starostwo.rybnik.pl


